
V é g ső  b ú c s ú  H e ly e y tő l
Családja, pályatársai, kollégái, b a ráta i é s  tisztelői sokasága v e tt végső b ú csú t teg n ap  az é le tén ek  6 6 . évében  
e lhunyt Helyey László színm űvésztől a Fiumei úti sírkert ravatalozójában. A Jászai-d íjas m űvésztől, akit jan u á r
3 -á n  é r t a  halál, az Újszínház tá rsu la ta  nevében Dörner György igazgató búcsúzott. Arról beszélt, hogy Helyey 
László az egyik legkedvesebb barátja  volt, é s  felidézte az időszakot, am ikor a  Nemzeti Színházban együ tt kezd
ték  pályájukat. „Ilyen ad o ttság ú , ilyen teh e tség ű  é s  ilyen o rgánum ú színész százévenként egy, ha  születik” -  
em lékezett a m űvészre Dörner György, aki végül Reményik Sándor Halotti beszéd a  hulló leveleknek cím ű ver
sével b ú csú zo tt a  színésztől. (MHO) FOTÓ: MTI/HONÉCZY BARNABÁS

MAGIC DIALOGUES CÍMMEL AD EGESZ ESTES KONCERTET FEBRUAR 13-AN A MŰVÉSZETEK PALOTAJABAN MAKOVICS DENES ES ALL STAR CSAPATA

A félhomályból a rivaldafénybe
RÁKH GÉZA
A szélesebb publikum a Bikini zene 
kar félhomályba vesző szaxofonosakét 
ismeri a dzsesszkörökben igen nagy
ra becsült multiinstrumentalistát. 
Makovics Dénes a rockbandával el
töltött évtizedek után végre felfedi sa 
ját arcát: a hazai dzsesszélet krémjével 
mutatja be debütáló lemezének anya
gát az azonos című koncerten február 
13-án, a Művészetek Palotájában.

-  A z ese ted b en  so k  szá lon  fu tó  c s e 
lekm én y  Ó zdon  kezdődö tt, am ely  
n em  éppen  egy , a  m ű v é sz i h a jla 
m ok k ib on takozta tá sáh oz ih letet adó
város...

-  Ezt meg kell cáfolnom, mert ak
koriban, a hatvanas-hetvenes évek
ben a szülővárosomban pezsgő és ins
piráló zenei élet folyt. Az éttermekben, 
vendéglőkben élő zene szólt, és olyan 
személyiségek fordultak meg mife
lénk rendszeresen, mint Ungár Pista. 
Ózdi származású Falvai Sándor vagy 
Monyók Ildikó is. Több helyi zenekar 
is működött. Akkoriban az emberek 
még nem kaptak gombnyomásra tel
jes show-műsorokat a televízióból, 
magukat szórakoztatták. Hétköznap 
a bányában, a gyárakban vagy a föl 
deken dolgoztak, ünnepeken, pél

dául szüreti bálokon pedig együtt ze
néltek, és az efféle bálokon muzsikált 
brácsás nagyapám. Ez a miliő, a mula 
tozások, a humor meghatározóak vol
tak számomra.

- M indez a lap ján  m ég  n em  m a g á 
tó l ér te tődő , hogy a  d z se s s z  irá n yá b a  
indu ltá l el tizen évesen .

- Először a rockzene - akkor még 
beat - körüli fények és csillogás fogott 
meg. Kint az utcán lassan elporzik egy 
lovas kocsi, mi, fiatalok meg egy ne
hezen beszerzett nyugati magazinban 
nézzük, ahogy a Led Zeppelin tagjai 
reflektorok kereszttüzében feszítenek 
a színpadon, drága gitárokkal a kezük
ben. Engem és sok kortársamat is elva
kított ez a kontraszt. Hozzá kell tenni, 
hogy akkoriban a rádió is sok rockze 
nét játszott. A szüleim kórusban éne
keltek, tőlük sem állt távol a zene sze- 
retete, és látták, hogy van affinitásom 
a dologhoz, ezért beírattak zeneisko
lába. Gitározásról nem is álmodhat
tam, így kezdtem fuvolázni. Tökéle
tes hallásom volt, jó ritmusérzékem, 
mindent megtanultam, amit lehetett. 
Végül felvettek a miskolci konzerva
tóriumba. Alapos klasszikus képzést 
kaptam, de közben már önszorgalom
ból dzsesszel is foglalkoztam.

TARLÓS ISTVÁN NYITOTTA MEG A HÍRESSÉGEK CSARNOKÁT

Rockmúzeum Angyalföldön
SZILLERY ÉVA
Rockmúzeum, más néven MagyaRock 
Hírességek Csarnoka nyűt meg teg
nap az angyalföldi RaM Colosseum
ban. Az állandó kiállításon a hatvanas 
évek elejétől mutatják be a magyar 
rockzene történetét korabeli plaká
tok, fotók, hangszerek, zenészrelik
viák segítségével.

„Örülök, hogy létrejött a múzeum, 
mert nem szabad elfelejteni azt a vi
lágot, életérzést, hangulatot, amely a 
magyar rockzene indulásához kötő
dik”- mondta beszédében Tarlós Ist
ván főpolgármester. Felidézte, hogy 
szinte beleszületett a magyar beat/ 
rock világába, a hetvenes évek elején 
több mint négyszáz darabból álló le
mezgyűjteménye volt. „Az iskolában 
mögöttem ült Homonnai Botond, a 
Liversing dobosa, Homonnai Zsom 
bor öccse, sok koncertre jártam, ké
sőbb a Fehérvári úti Illés-klubot még 
szerveztem is.” Tóth József XIII. ke
rületi polgármester arról szólt, hogy 
nemcsak a magyar, hanem az egye
temes zenekultúra gyarapszik egy 
új intézménnyel. Elmondta, hogy 
az elmúlt évtizedekben a rockze
ne iparággá vált, ugyanakkor önál
ló tudományággá is, nemrég például 
a Magyar Tudományos Akadémi
án működő kutatócsoport szervezett 
tudományos konferenciát a könnyű
zenéről. „Itt, a kerületben számos ki
váló klub működött a hatvanas évek
ben, itt volt a Bosch, a József Attila 
Művelődési Központ, itt lakott Szöré
nyi Levente, Tátrai Tibor, Radics Béla, 
akiről utcát neveztünk el, és szobor 
őrzi emlékét Angyalföldön” - mond
ta Tóth József.

A múzeum egyik megálmodója, 
B. Tóth László rádiós műsorvezető ki

tért arra, hogy a múzeum 810 négy
zetméteren állít emléket a magyar 
rockzene elmúlt ötven évének.

Az állandóan bővülő kiállításon 
- amelyhez továbbra is várják a fel
ajánlásokat látható például Radics 
Béla híres szamurájfejes pólója, Szö
rényi Levente első és egyik utolsó gi
tárja, az Omega első füstgépe, gitá
rok, orgonák, dobok, erősítők, orsós 
magnók, fotók, régi EDDA-, Beatri
ce-, Fonográf-, Piramis-, Omega-, 
P. Mobil-plakátok. A megnyitón jelen 
volt mások mellett Szörényi Levente, 
Szörényi Szabolcs, Bródy János (Il
lés, Fonográf), Benkő László (Ome
ga), Benkó Sándor (Benkó Dixieland 
Band), Frenreisz Károly (Metró, LGT, 
Skorpió) és Závodi János (Piramis).

„Egy brit ötcsatornás keverőpul
tot ajánlottam fel a múzeumnak. Ezt 
használtuk az LGT-vel 1972-ben az 
angliai Lincoln Fesztiválon 70 ezer 
néző előtt. Azóta nagyon vigyázok 
rá, és ha ránézek, az egész korszak az 
eszembe jut. Tervezem, hogy később 
más dolgokat is hozok ide, de egyet 
sajnos már biztosan nem fogok. Volt 
egy Fender Precision basszusgitá
rom a Skorpióval, amelyet 1976-ban 
vagy 1977-ben eladtam egy svájci ze
nekarnak, mert akkora pénzt adtak- 
érte, hogy nem tudtam nemet mon
dani” - mondta Frenreisz Károly a 
távirati irodának.

Az állandó kiállítás, amely egyelő
re 1989-ig követi nyomon a magyar 
rockzene történetét, február 8-tól Iá 
togatható minden szombaton és va
sárnap 10-től 18 óráig. A MagyaRock 
Hírességek Csarnoka megtalálható a 
Facebookon is, illetve saját honlap
ja van. ■

- Igen, de  honnan  h a ltad , m i fá n  
te rem  a  d z s e s s z? M ilyen  b en yo m á so 
k a t sze rez té l erről a  stílusról?

-  A barátaim révén viszonylag sok 
jugoszláv lemezhez jutottunk hoz
zá, így kerültek a kezembe a Return 
to Forever, Herbie Hancock, John 
McLaughlin és Stanley Clarke nagyle
mezei, a kor legmenőbb dzsessz-rock 
produkciói. Stanley Clarke miatt ta
nultam meg basszusgitározni. Any- 
nyit hallgattam ezeket a muzsikákat, 
hogy hangról hangra belém ivódtak, 
memorizáltam mindent. Ekkor még 
nem voltak társaim, akikkel osztoz
hattam volna ebben a szenvedélyem
ben, mégis megszállottként von
zódtam az improvizatív műfajhoz. 
Miközben vendéglátóztam, mindig 
becsempésztem egy kis improvizá
ciót a szólóimba, aminek rendre nagy 
sikere volt. Szerettem volta főiskolára 
menni Debrecenbe, Matúz Istvánhoz, 
de a feljebbvalók nem járultak hozzá - 
a dzsessz miatt. Rosszul érintett. Köz
ben meghallottam Michael Brecker 
zenéjét, és annyira a hatása alá kerül
tem, hogy szaxofonozni is megtanul
tam. A dzsessztanszékre aztán csont 
nélkül fölvettek.

-  H ogyhogy n em  a  d zse sszze n é sz i  
p á ly á t vá la sz to tta d  akkor?

-  Éhen haltam volna. Nekem nem 
volt olyan anyagi hátterem, hogy a 
kedvtelésemnek éljek. Be kellett il

leszkednem a rockzenészek közé, 
akiknek a közvetlen stílusa és az élet
vitele - be kell látni -  imponált ne
kem. Ebből a körből ajánlott be vala
ki Németh Alajosnak, aki nem csinált 
rossz vásárt velem, mert addigra több 
hangszeren is magas színvonalon tud
tam játszani. Én pedig a Bikini tag
jaként egy csapásra sztárrá váltam, 
legalábbis a zenészszakmában, mert 
a közönség a háttérbe húzódó, sze
rény szaxofonost láthatta bennem. 
A Bikinivel támadt némi nézeteltéré
sünk, ami miatt 1987-ben elhagytam 
a csapatot, a jó viszony ennek ellenére 
megmaradt. Később újra hívott Lojzi, 
és én ismét igent mondtam. Rengeteg 
jó barátot szereztem a Bikini jóvoltá 
ból az ország különböző pontjain, akik 
étellel, itallal kínálnak, úgy fogadnak, 
mintha hazaértem volna. Ha nem len
nék ott a Bikini-koncerteken, nagyon 
fájna a szívem.

-  A d z se s s z t  se m  h an yago ltad  el, 
több fotU os fo rm á c ió  tag ja  vo ltá l, és  
fo lya m a to sa n  n avigá ltá l sa já t m ű v é 
s z i  lén yeged  fe lé , a m e lyn ek  eg y ik  j e 
lensége a  n apokban  m egjelenő  M agic 
D ialogues lem ez  és  a  M ü pa-kon cert. 
A közrem ű ködők  k ö zö tt ta lá ljuk  Oláh  
K álm ánt, T isza Beát, W in and  G á
bort, Török Á dám ot, a  B u dapest Jazz 
O rchestrát.

-  Az előzmények közt sok fontos ál
lomás volt: Pege Aladár zenekarával

egy bő évig játszottam, majd Oláh Kál
mán invitált a szextettjébe, ami óriási 
öröm és megtiszteltetés volt számom
ra, mert hihetetlenül nagyra tartom 
Kálmán zenészi kvalitásait. A leme
zem sem jött volna létre, ha ő nem vesz 
részt a komponálástól a hangszerelésig 
minden munkafolyamatban. A kilenc
venes évek óta tagja vagyok a Készen
léti Rendőrség big bandjének - anno 
Határőrség zenekara -, ami szintén so
kat segített az életben maradásomban 
és abban, hogy megőrizzem dzsessz
zenészi mivoltomat. Szinte minden 
dzsesszmuzsikus kollégám megszólal a 
lemezen, akiknek sokat köszönhetek, 
akit nagyra tartok. A koncerten sajnos 
már nem lehet velünk Fogarasi János, 
aki 2012 áprilisában hunyt el.

-  H ogyan  je lle m e zn é d  a  zen é t, 
a m e ly  a  lem ezen  é s  m a jd  a  k o n c e r 
te n  hallható  lesz?

- Egyfajta összegzés és visszatekin
tés mindazokra a zenei élményekre, 
amelyekből táplálkoztam. Tisztelgés a 
hazai és külföldi példaképeim előtt.

-  És m itő l M akovics D é n es-e s  e z  a  
m uzsika?

-  Én tudom ezt a zenét eljátszani, 
én nem találtam ki új műfajt, újfajta 
dzsesszirányzatot, azt játszom, ami a 
lelkemnek kedves: a dzsessz, a pop és a 
rock határán mozgó, groove-os alapú, 
jól megkomponált, dallamközpontú, 
mégis sok kihívást jelentő zenét. ■

Makovics Dénes; Ha n em  lennék  o tt  a B ik in i-koncerteken, fájna a szívem

M é g se m  le s z  z e n e i  k ö z p o n t
ZENE A tiltakozások miatt módosította korábbi előterjesztését 
a zenei koncepció kidolgozásáért felelős kormánybiztos, Batta 
András, így a jelek szerint mégsem vonják össze a Művészetek 
Palotáját, a Magyar Állami Operaházat, a Zeneakadémiát és az 
Országos Filharmóniát egy zenei központ alá -  írja a Heti Válasz. 
Az előbbi két intézmény vezetője, Káéi Csaba, illetve Ókovács 
Szilveszter élesen bírálta az állami „zenei szuperközpont" ter
vét. A komolyzenei szuperközpont ötletgazdája, Batta András 
elmondta, a tiltakozások miatt módosította korábbi előterjesz
tését. Koncepciója ezek után a Zeneakadémia koncertközpont
jának létrehozásáról szól. A hangverseny-szervezői feladatokat 
ugyanis az intézmény a felsőoktatásra kapott forrásaiból nem 
tudja finanszírozni. (ZSRZ)

J a n c só  M ik lós e m lé k e z e t e
FILM Az életének 93. évében elhunyt Jancsó Miklóst, Bu
dapest díszpolgárát a Fővárosi Önkormányzat saját halottjá
nak tekinti -  közölte az MTI. A 20. századi filmművészet egyik 
legnagyobb alakja, a cannes-i, velencei és spliti életműdíjas, 
kétszeres Kossuth-díjas, Balázs Béla-díjas filmrendező, for
gatókönyvíró, érdemes és kiváló művész, a magyar mozgó
kép mestere 2001-ben kapta meg Budapest díszpolgári címét. 
Jancsó Miklós 1921-ben született Vácon. 37 évesen készítette 
első nagyjátékfilmjét (A harangok Rómába mentek), de az át
törést a Szegénylegények hozta meg számára. Filmjeivel meg
határozó befolyást gyakorolt a világ és Magyarország filmmű
vészetére. Jancsó Miklós hosszan tartó betegség után január 
31-én hunyt el. (VA)
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